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مجلس به میز تعامل و همفکری بین قوا برای حل مشکلات مردم تبدیل شده است
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برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 

 » ن فرهیختگا « با  گفت وگو  ر   د

ت  ما ا قد ا ت  جزئیا تشریح  به 

اقتصادی مجلس و نحوه تعامل با وزرای دولت برای حل مشکلات اقتصادی 

پرداخت که در ادامه می آید. 

با توجه به اقدام اخیر مجلس درخصوص راهکارهای اقتصادی، برخی افراد 

دولتی ازجمله آشنا مدعی شده اند وزرا در قبال مجلس پاسخگو هستند، نه 

در قبال رئیس مجلس، به صورت مشخص این طرح های اقتصادی چیست و 

چرا مجلس مجبور است با تک تک وزرا وارد جلسه شود؟ 

مردم مشکلات اقتصادی دارند که باید این مشکل را حل کنیم. اگر وزیری هم به 

مجلس می آید و تعهدی می دهد نباید آن را به نقطه اختلاف تبدیل کنیم و درواقع 

نباید در این شرایط دولت را تحریک کرد. 

   مشکل ما جزیره ای کار کردن بخش های مختلف کشور است

فارغ از صحبت آشنا به نظر می رسد قالیباف به جای درگیر کردن خود و 

مجلس به بحث استیضاح یک راه موثرتر را پیش گرفته اند و با تک تک وزرا 

جلسه می گذارند و به آنها ماموریت می دهند، درباره جزئیات این مساله 

صحبت کنید. 

تجربه چندماهه ما در مجلس نشان داده بسیاری از گره های اقتصاد کشور راه حل 

دارد اما یک خلأ در این زمینه وجود دارد و آن این است که مرکزیت واحدی وجود 

ندارد، درواقع مشکل ما جزیره ای کار کردن بخش های مختلف کشور است. مثلا 

بانک مرکزی، صمت و گمرک و صادرات و واردات برای خود و وزارت جهاد برای 

خود کار می کند. درحالی که اگر این نهادها با دغدغه مسائل را بررسی کنند، 

شاهد حل مسائل خواهیم بود. 

   قالیباف درخواست اقتصادی از وزرای دولت را از کمیسیون های 

مجلس هم خواسته است

اقدامی که اکنون قالیباف انجام می دهد، طبق ظرفیت و اختیارات ریاست و 

قانون گذاری مجلس است کما اینکه همین درخواست را از کمیسیون ها 

و روسای کمیسیون ها نیز خواسته اند، لذا چنانچه گرهی در کشور 

وجود داشته باشد بخش های مختلف می توانند در حل این گره 

کمک کنند؛ از این رو باید با نگاه حل مساله به مساله نگاه کنیم. 

   طبق همکاری تعاملی مجلس و دولت کسی 

حکمفرما نیست 

مجلس سعی دارد نخبگان، بخش خصوصی، مراکز پژوهشی 

و تمام راه حل هایی که وجود دارد را دور یک میز بیاورد، بدون 

یا شخصی  اینکه کسی بخواهد تعهدی بدهد 

حکمفرمایی داشته باشد و یا بگوییم دولت 

زیر نظر مجلس یا مجلس باید زیر نظر 

دولت باشد. 

همکاری  این  مصادیق  درباره 

بیشتر توضیح دهید. 

ارز است، چه  بارز بحث  نمونه 

اتفاقی در باب ارز ایجاد شده که 

گره به وجود آمده است؟ ما به صادرکننده می گوییم باید تعهد ارزی بدهید، این 

فرد می خواهد تعهد ارزی بدهد اما نگران است نتواند ارز را برگرداند، چراکه به 

بانک مرکزی تعهد داده و اگر نتواند عمل کند از منظر دستگاه های قضایی و بانک 

مرکزی متخلف است، لذا باید تحریم را هم مدنظر داشت. 

مساله بعد این است که دولت این ارز را می خواهد چه کار کند؟ می خواهد واردات 

انجام دهد. اینجا مساله قابل حل است. ما به ارزی نیاز داریم که از محل صادرات 

به واردات برخی کالاها اختصاص دهیم. 

در این شرایط هم مشکل صادرکننده حل می شود، هم مشکل کارخانه ای که منتظر 

مواد اولیه است و هم وقت بانک مرکزی که کار اصلی آن صیانت از پول ملی و 

کنترل بازار پولی و مالی کشور است گرفته نمی شود و عملا نیز گره ای باز می شود. 

   گفته آشنا درباره دخالت مجلس در کار دولت درست نیست 

بنابراین اینطور نبوده که طبق گفته آشنا مجلس بخواهد در کار دولت دخالت 

کند یا وزیری به مجلس تعهد بدهد، این بحث ها مطرح نیست. ما کاملا به 

وظایف خود واقف هستیم و می دانیم مجلس به هیچ وجه مجری نیست بلکه 

قانون گذار و ناظر است. 

   ورود مجلس سبب اطمینان خاطر مسئولان برای انجام 

اقدامات مهم می شود 

از آنجایی که خیلی از وزرا و مسئولان دغدغه این را دارند که مبادا اقدامی را انجام 

دهند که با قوانین متضاد باشد و برای آنها مسائلی ایجاد شود، از برخی اقدامات 

پرهیز می کنند، لذا وقتی مجلس ورود می کند اطمینان خاطر ایجاد خواهد شد. 

اکثر مسئولان ما مخصوصا در رده های مدیریت میانی افرادی هستند که در تلاشند 

مسائل کشور حل شود اما یا راه حل را نمی دانند یا به صورت جزیره ای کار می کنند و 

همین باعث شده گره های مختلفی در عرصه ارز، فولاد، خودرو وجود داشته باشد. 

   فضای جلسه مجلس با وزرا تحکمی نیست 

در جلساتی که بنده توفیق حضور داشتم، باید بگویم اصلا جلسات به این نحو 

نیست که تحکمی نسبت به وزرا باشد که حتما باید یک کاری را انجام دهند بلکه 

فضا تعاملی است. 

درباره جزئیات اقدامات اقتصادی مجلس هم توضیح دهید و 

به نظر شما اثر هر یک از این اقدامات چیست و درنهایت به 

چه نتیجه ای منتج می شود؟ 

کاری که ما انجام می دهیم روال عادی مجلس است و آن بحث 

قانون گذاری است. در حوزه مالیات و بودجه کارهای خوبی 

انجام شده و در حوزه معیشتی نیز اقداماتی انجام شده که 

مردم مطلع هستند، لذا اینها روال عادی است که همه مجالس 

هم انجام می دادند. 

   مجلس یازدهم مشکلات را احصا 

و با نگاه حل مساله ذی نفعان را 

دور هم جمع می کند

انجام  ویژه ای  کار  مجلس  این  اما 

می دهد و آن این است که مسائل و 

مشکلات مردم را احصا می کند و با 

نگاه حل مساله ذی نفعان را دور 

هم جمع می کند. این وظیفه 

رئیس جمهور و معاون اول است که اگر همین کار را انجام دهند، همین اتفاق 

می افتد و شاید بهتر هم رقم بخورد؛ به هرحال فعلا مجلس ذی نفعان را دور هم 

جمع می کند و هر کسی از منظر خود سعی می کند بخشی که آن مساله بدان 

مرتبط است را حل کند.  به عنوان مثال در حوزه شرکت های خودروسازی که 

خودروهای سنگین همانند اتوبوس را می سازند، به شدت با مشکل مواجه هستند 

چراکه تقاضا نیست و امکان صادرات نیز وجود ندارد و خیلی ها با مشکل کاهش 

ظرفیت و حتی بیکاری نیروها مواجه شدند.

 

   مشکل شرکت های خودروسازی با وساطت بانک حل شد 

ما مسئولان مربوطه شهرداری و وزارت کشور و بانک ها و شرکت های خودروسازی 

را خواستیم. به شهرداری گفتیم شما خودرو نمی خواهید؟ آنها گفتند ما نیاز به 

اتوبوس داریم و حداقل 500 دستگاه نیاز است، گفتیم چرا تهیه نمی کنید؟ گفتند 

مشکل منابع مالی داریم. به بانک گفتیم مشکل منابع مالی را حل می کنید که 

در قبال این قرارداد باشد؟ بانک قبول کرد. 

درواقع بانک 4 اولویت داشت که آنها را جابه جا کرد و وقتی برای آنها تشریح کردیم 

که الان 10 کارخانه تعطیل می شوند و صنعت بزرگ کشور با مشکل مواجه می شود، 

بانک هم قبول کرد که بخشی از منابع خود را در اختیار شهرداری قرار دهد. 

   با وساطت مجلس تنها در یک جلسه قرارداد 1000 دستگاه 

اتوبوس منعقد شد

از سوی دیگر به وزارت کشور گفتیم برای شهرداری شهرها اتوبوس نمی خواهید؟ 

گفتند نیاز و تقاضا وجود دارد و 500 دستگاه هم ما نیاز داریم. گفتیم مشکل 

چیست؟ مشکل مالی را عنوان کردند و گفتند منابع نداریم. دوستان کمیسیون 

اقتصادی و بودجه حضور داشتند و همفکری کردیم که منابع را از کجا تامین کنیم. 

بنابراین به همین سادگی در یک جلسه قرارداد هزار دستگاه اتوبوس منعقد شد. 

موارد دیگر چه بوده است؟ 

مثلا در قضیه فولاد، کارخانه فولاد می گوید فولاد را با این قیمت ارائه می دهیم 

و در بازار سه برابر می شود، بررسی کردیم و علت را در این پیدا کردیم که شرکت 

فولاد مجبور بود براساس قیمت بورس ارائه دهد. 

 قیمت بورس نیز قیمتی است که در این مدت بالا رفته و به خاطر اینکه شرکت 

فولاد همه فولاد را عرضه نکرده و صرفا 10 درصد را عرضه کرده است، قیمت افزایش 

یافته و الان قانون اجازه نمی دهد شرکت فولاد کمتر از آن قیمت عرضه کند چون 

در این صورت تخلف می شود.

 

   حل وفصل مشکل کارخانه فولاد با نشست های تعاملی 

مشکل این است که شرکت فولاد همه فولاد را باید عرضه کند، وقتی همه فولاد 

را عرضه کند، عرضه زیاد و قیمت کاهش می یابد و عملا بین قیمت بازار و قیمت 

عرضه در بورس یک ارتباط منطقی ایجاد می شود. لذا همه این را قبول کردند و 

این مساله نیز صورت جلسه شد تا  اجرایی شود. 

البته صورت جلسه به این معنا نیست که آنها باید به مجلس جواب بدهند، درواقع 

مجلس از اختیارات خود استفاده و به دولت کمک می کند، این همان تعاملی است 

که مورد تاکید رهبری است و پس از این مرحله مجلس نظارت می کند که آیا وظیفه 

وزارت صمت، وزارت اقتصاد و غیره پیش می رود یا خیر. 

ما به دنبال این نیستیم که به مردم گزارش دهیم ولی واقعیت این است بسیاری از 

مباحثی که مردم می بینند قیمت یک جنس افزایش می یابد و فولاد و سیمان بعد 

از مدتی کاهش قیمت دارد و معقول می شود، به دلیل برگزاری این جلسات است. 

البته گلایه ای که داریم این است که دوستان مجلس به نحوی اطلاع رسانی نکنند 

که شائبه ایجاد شود که همه کارها را ما انجام می دهیم چون کار برای خداست 

و فرقی ندارد به اسم چه کسی باشد. دولت هم نباید از اینکه جایی پیدا شده و 

وزرا و مدیران با هم صحبت می کنند و راهکار می دهند ناراحت شود و قدرشناس 

نباشد، مسئولان باید از اینکه مجلس به کمک دولت آمده و عملا با دولت همکاری 

می کند قدرشناس باشند.

 

   عمده ترین مساله هیات رئیسه مجلس بحث خوراک دام و 

نهاده های دامی است

موضوعاتی که با اعضای اقتصادی کابینه بود را به صورت تیتروار اشاره کنید. 

مسائل زیاد است؛ عمده ترین مسائلی که این روزها زمان می برد و مخصوصا 

هیات رئیسه و قالیباف برای آن زمان گذاشتند، بحث خوراک دام و نهاده های 

دامی است که باعث شده اکنون خیلی از دام های شیرده ما به کشتارگاه بروند 

درحالی که برای هزینه های دام تناسبی ایجاد نشده است. 

بحث کود، فولاد، آلومینیوم، مس و... که در قیمت مسکن هم به شدت تاثیرگذار 

هستند ازجمله موارد بررسی شده بوده است؛ بحث ارز نیز مطرح بوده که جلسات 

متعددی در حوزه ارز تاکنون گزارش شده است.

 

   20 جلسه قالیباف با وزیر نفت و معاونان

در حوزه نفت از قالیباف شنیده ام که تاکنون نزدیک به 20 جلسه با وزیر نفت و 

معاونان این وزارتخانه جلسه داشتند. 

   قطعا باقیمانده سال را از لحاظ ارزی شرایط بهتری داریم

 این خبر خوش را به مردم می دهم که ما امروز از نظر منابع ارزی خیلی موفقیت های 

خوبی داشتیم و قطعا باقیمانده سال را شرایط بهتری داریم. 

یعنی قیمت ارز کاهش می یابد؟ 

منظور بنده منابع ارزی است که از محل فروش نفت ایجاد می شود. در حوزه 

قیمت ارز جلسات متعددی بوده و نشست های مختلفی بود که الحمدلله آثار 

خوبی در پی داشت. ما با وزیر صمت درباره گمرک، صادرات و واردات و تعهدات 

ارزی جلسات مختلفی داشته و این موضوعات را بررسی کردیم.

 

   کمیسیون بودجه 10 جلسه با نوبخت برای تامین بسته معیشت 

مردم داشته است 

در بحث بودجه، معیشت مردم مطرح است که رهبر انقلاب در جلسه اخیر نیز 

تاکید کردند که بسته های حمایتی به مردم بدهید. شاید فقط کمیسیون بودجه 

10 جلسه با نوبخت و معاون ایشان داشته و از سوی دیگر نیز قالیباف جلسه ای 

برای معیشت و کمک معیشتی داشتند. 

همه اینها مباحثی است که تقریبا هر روز وقت مجلس و کمیسیون ها به آنها 

اختصاص دارد و درست هم همین است. این کاری نیست که مجلس یا دولت برای 

آن منتی داشته باشد. مردم امروز مشکل دارند و باید همه کمک و همفکری کنیم.

 

   مجلس به میز تعامل و همفکری برای حل مشکلات مردم 

بین قوا تبدیل شده است

درحال حاضر مجلس به یک میز تعامل و همفکری برای حل مشکلات مردم تبدیل 

شده است و بسیاری از معاونان دنبال این هستند جلسه ای در مجلس برگزار کنند 

چون به عنوان مثال معاون وزارت اقتصاد نمی تواند از معاون وزارت نفت چیزی 

بخواهد یا امر و نهی کند. اما وقتی در مجلس می آیند و دور یک میز می نشینند 

خیلی راحت مشکلات و گره ها مطرح  و الحمدلله بخش زیادی نیز حل می شود. 

  گفت وگو
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سیاست
جلسه رئیس مجلس با ۵ عضو اقتصادی کابینه درباره جبران کسری بودجه و کنترل بازار نتایج مهمی داشت تا پارلمان تماشاگر ضعف های دولت یا نیروی تند مقابل آن نباشد

ایده سوم برای تحرک دولت
هفته گذشته اتفاق مهمی در مجلس روی داد، اتفاقی متفاوت 

از همـه اخبـار و رویدادهـای ماه هـای اخیـر مجلـس و یـا بهتـر 

بگوییـم ادوار مختلـف پارلمـان. اتفاقـی کـه بـه نظـر می رسـد 

فصـل جدیـدی از تعامـل و همـکاری میـان مجلـس و دولـت را 

رقـم زده باشـد. آخـر هفتـه گذشـته رئیـس مجلـس در توئیتـر 

شـخصی خـود از جلسـه با اعضـای کابینه حسـن روحانی خبر 

داد و گفـت مجموعـه تصمیماتـی در ایـن جلسـه گرفتـه شـده 

کـه می توانـد قـدری مشـکلات اقتصادی مـردم را کاهش دهد. 

آنچه خبرگزاری مجلس درخصوص این نشست رسانه ای اعلام 

کـرده، حکایـت از ایـن دارد کـه 27 مهرمـاه محمدباقر قالیباف 

میزبـان پنـج عضـو اقتصـادی کابینـه بـوده اسـت؛ رئیـس کل 

بانـک مرکـزی، وزیـر اقتصـاد، وزیـر نفـت، وزیـر صمـت و وزیـر 

جهـاد کشـاورزی. جلسـه ای کـه بـا دسـتورکار مدیریـت بـازار و 

نـرخ ارز برگـزار شـده و در آن چنـد تصمیـم مهـم و عملیاتی هم 

اخذ شـده اسـت. 

قالیباف در توئیتر شخصی خود در این خصوص نوشته است: 

»در جلسه با پنج عضو اقتصادی دولت و روسای کمیسیون های 

اقتصـــادی، چهـــار تصمیم مهـــم و عملیاتی بـــرای کاهش 

ناکارآمدی های اقتصادی اتخاذ شد: 

اول: تشکیل سندیکای صادرکنندگان خوشنام برای استفاده از 

ظرفیت اعتباری و تسهیل فعالیت بازرگانی آنها، 

دوم: تشـــکیل اتاق تهاتری مرکزی کالا با کالا در وزارت صمت 

برای نظارت دقیق بر اجرای مســـتقیم عملیات واردات در برابر 

صـــادرات بدون نیاز به تبادل ارز و صرفا برای کالاهای ضروری 

و مواد اولیه تولید، 

سوم: تشکیل پنجره واحد صادرات نفت در برابر واردات کالاهای 

اساسی که در دولت مسئولیت مستقیم آن با وزارت نفت است. 

چهارم: تامین کســـری بودجه دولـــت از طرق کم هزینه مانند 

انتشـــار اوراق دولتی و بازارگردانی آن از سوی بانک مرکزی در 

قالب عملیات بازار باز. 

   دولت از فقدان یک هماهنگ کننده اصلی

رنج می برد

صرف نظر از تصمیماتی که فعلا در این جلسه گرفته شده که البته 

درباره آن هم سخن خواهیم گفت، علی الحساب نفس برگزاری 

این جلسه است که در نوع خود بی نظیر یا کم نظیر بوده است، 

چنانکه به نظر می رسد این اتفاق شاید برای اولین باری است که 

در کشور روی می دهد، اینکه رئیس مجلس وزرای دولت را دور هم 

جمع کند، خود محور هماهنگی آنها باشد و تصمیمات مهمی 

برای تنظیم بازار و چالش های اقتصادی کشور گرفته شود. البته 

شاید برخی بگویند که سفر علی لاریجانی به چین در راس هیاتی 

متشکل از وزیران و مدیران دولت هم نمونه دیگر این ماجراست 

اما به واقع آن یک پروژه مشخص و معینی بود و این مساله اخیر 

تلاشـــی برای اداره بهتر کشور در شـــرایط تحریم. البته مسلم 

اســـت که محمدباقر قالیباف در این میان شق القمر نمی کند، 

اما ماجرا این اســـت که وقتی در دولـــت یک هماهنگ کننده 

اصلی وجود ندارد چاره ای جز توســـعه توان نظارتی مجلس به 

چنین حوزه هایی وجود ندارد. این ایراد البته مدت هاست که در 

دولت روحانی وجود دارد و البته در دولت دوم او بسیار جدی تر 

هم شـــده است. از یک سو همیشه این خبر یا شایعه در حاشیه 

دولت های یازدهم و دوازدهم وجود داشـــته که وزرا نمی توانند 

به سادگی جلسات خصوصی با رئیس جمهور داشته باشند و با 

او ســـخن بگویند که البته این وضعیت احتمالا در دوران کرونا 

هم تشدید شـــده، علاوه بر اینکه آرایش خاص و یا به اصطلاح 

نظامیان، آماده باش نیروها برای مقابله با چالش های اقتصادی 

کشـــور در دوران تحریم در دولت روحانی دیده نشده است، از 

ســـوی دیگر نقش اسحاق جهانگیری که در دولت اول بخشی 

از این نقیصه را جبران می کرد و به نوعی او مسئول هماهنگی و 

سازماندهی عملکرد وزرا بود، اکنون و پس از درگیری های جدی 

درون دولت پس از انتخابات 96 و البته بروز جدی مشـــکلات 

اقتصادی، بسیار کمرنگ شده و حالا نبود این هماهنگ کننده 

بیشتر از هر زمان دیگری به چشم می آید. 

در این خصوص البته یک نکته دیگر هم هســـت، اینکه اساسا 

انتظار بیجایی اســـت اگر چنین وظیفه مهم و ســـنگینی را به 

غیـــر از رئیس جمهور و معـــاون اول وی در توان و اختیارات فرد 

دیگری در دولت ببینیم و تصور کنیم که یکی از وزرا یا معاونان 

می توانند چنین مسئولیتی را برعهده بگیرند و موفقیتی داشته 

باشند، چنانکه نماد آن درمورد ستاد مقابله با کرونا و مسئولیتی 

که وزارت بهداشـــت در آن دارد، مشخص است. وزیر بهداشت 

همچنـــان التماس می کند و یـــک روز وزیر صمت به حرف ها و 

درخواســـت های او توجهی نمی کند، روز دیگر اعضای دیگر 

کابینه و دست آخر هم مردم. 

ازایـــن رو باید گفت اقدامی که اکنـــون رئیس قوه مجریه برای 

هماهنگـــی وزرای اقتصادی و رئیس بانک مرکزی انجام داده، 

هرچند ذیل وظیفه نظارتی مجلس تعریف می شود اما درواقع 

پرکردن یک خلأ جدی ذاتی دولت است که این روزها با تشدید 

مشکلات خارجی بر گستردگی آن افزوده شده است.

 

   پاشنه آشیل ماجرا چیست؟ 

مساله دوم درمورد اقدامات این روز های مجلس در تعامل با دولت 

است، اقداماتی چون اصلاح ساختار بودجه، رای به وزیر جدید 

صمت و جلسات بعدی برای هماهنگی کارها با وی و نهایتا همین 

جلسه محمدباقر قالیباف با تیم اقتصادی دولت. حتما نمی توان 

گفت با این دست اقدامات مجلس تا روزهای آینده همه مشکلات 

حل می شـــود اما این تعامل و هماهنگی را می توان به فال نیک 

گرفـــت و انتظار بهبود حداقلی وضعیت بازارها را داشـــت. این 

امیدواری البته یک پاشنه آشیل دارد و آن عقب نشینی دولتی ها 

چه در ســـطح وزرا و چه در کلان ماجرا یعنی کلیت دولت و راس 

هرم آن است. اگر دقت کنیم، می بینیم در جریان اصلاح ساختار 

بودجه که در کمیته ویژه ای در کمیسیون برنامه وبودجه مجلس 

در جریان اســـت، پس از چند جلسه که میان محمدباقر نوبخت 

و نمایندگان و البته رئیس مجلس برگزار شـــد و هماهنگی های 

لازم به عمل آمد، نامه ای برای رئیس دولت ارســـال شد و ضوابط 

اولیه تدوین بودجه سال 1400 از سوی رئیس مجلس به اطلاع 

رئیس جمهور رسید، درعین حال اما پس از یکی دو ماه از ارسال 

نامه، رئیس دفتر رئیس جمهور اساسا از ارسال آن بی اطلاعی کرد 

و این شائبه را در اذهان ایجاد کرد که چالش مهمی در این میان 

وجود دارد. حالا با تجربه آن اتفاق درخصوص ماجرای اخیر هم این 

نگرانی وجود دارد که پس از انجام هماهنگی های لازم، عملکرد 

ناقص در دولت مانع پیشرفت امور در شرایط حساس و ویژه این 

روزها شود. ازاین رو لازم است که هم دولتی ها اهتمام خاصی به 

این تعامل اخیر داشته باشند و هم مجلس از تمام توان نظارتی 

خود برای پیگیری تصمیمات جلسه رئیس مجلس با تیم اقتصادی 

دولت استفاده کند و البته درنظر داشته باشد که همین مساله هم 

می تواند در کوتاه مدت بخشی از انتظارات عمومی از مسئولان 

کشور را برآورده کند و دوباره امید را در میان مردم برانگیزد. 

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

مریم عاقلی
روزنامه نگار


